



EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION IS HIRING!



Tanya Alvaro
1201-275 Slater St.
Ottawa, ON
K1P 5H9



(613) 230-7369



General_info@ecrc-simec.ca



<https://www.ecrc-simec.ca/>

POSITION TITLE:

TRAINING AND DEVELOPMENT SPECIALIST

The position of Training and Development Specialist is responsible for:

- leading the development and continuous improvement of training curricula for internal and external stakeholders
- overseeing planning, scheduling, execution, documentation of all training and evaluation of responder candidates submitted by contractors
- collaborating with external agencies, government bodies, and industry partners to design and deliver specialized training modules tailored to regulatory requirements (i.e., CSA 2001), operational needs, and client expectations
- maintaining and analyzing training databases to assess competency gaps and inform future training strategies

If you are seeking a fast-paced, dynamic environment, we invite you to send us your resume and cover letter. Required qualifications:

- Bachelor's degree in Education, Instructional Design, Adult Learning, or a related field (e.g., Environmental Science, Business Administration), or a combination of education and experience.
- Minimum of 5-7 years' experience in curriculum development, instructional strategy design, and outcome-based assessment.
- Ability to work independently and collaboratively with a proven track record in managing multi-agency training programs and or a combination of education and experience field operations.
- Ability to communicate effectively, in both official languages
- Knowledge of oil spill response equipment and procedures, including logistics and operations in marine and land-based environments.
- Mechanical aptitude and familiarity with commercial transportation and marine navigation principles.

**Join our mission and drive operational excellence
for a cleaner, safer Canada.**



Work Description

Training and Development Specialist

**EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA**

Department :	Operational Readiness	Reports to :	Response Centre Manager
---------------------	--------------------------	---------------------	----------------------------

SUMMARY OF POSITION

The Training and Development Specialist is a senior-level expert responsible for the design, development, and delivery of comprehensive training programs for internal employees, contracted responders, advisors, and external agencies. This role ensures that all personnel are equipped with the knowledge and skills required to respond effectively to marine and land-based oil spill incidents. The Specialist leads curriculum development, instructional design, and training execution aligned with regulatory standards and organizational goals.

In the event of an oil spill, the Specialist supports response operations in a variety of capacities across the Spill Management Team.

KEY RESPONSIBILITIES

- Lead the development and continuous improvement of training curricula for internal and external stakeholders, including oversight of planning, scheduling, execution, documentation of all training and evaluation of responder candidates submitted by contractors.
- Collaborate with external agencies, government bodies, and industry partners to design and deliver specialized training modules tailored to regulatory requirements (i.e., CSA 2001), operational needs, and client expectations and align training programs with best practices and emerging technologies.
- Maintain and analyze training databases to assess competency gaps and inform future training strategies to support the development and management of the training and exercise component of the Response Centre operating budget.
- Provide input into capital planning and equipment readiness related to training operations.

DIRECT REPORTS

- Direct supervision of responders during training events.
- Occasional indirect supervision of contracted personnel.



Work Description

Training and Development Specialist

**EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA**

WORKING RELATIONSHIPS

Frequent contact with all levels within the organization, including the senior management team. Works with Corporate and Response Center staff in the development and establishment of exercise and post exercise planning and mitigative actions.

Frequently represents ECRC professionally to build relationships, coordinate visits and other events.

QUALIFICATIONS

- Bachelor's degree in Education, Instructional Design, Adult Learning, or a related field (e.g., Environmental Science, Business Administration), or a combination of education and experience.
- Minimum of 5-7 years' experience in curriculum development, instructional strategy design, and outcome-based assessment.
- Ability to work independently and collaboratively and effectively in a fast-paced, dynamic environment with a proven track record in managing multi-agency training programs and or a combination of education and experience field operations.
- Ability to communicate effectively, in both official languages
- Knowledge of oil spill response equipment and procedures, including logistics and operations in marine and land-based environments.
- Mechanical aptitude and familiarity with commercial transportation and marine navigation principles.

Asset Qualifications:

The following are asset qualifications, please indicate if you have:

- Certificate in Curriculum Development or Instructional Design
- Marine certification or Small Vessel Operator's Certificate, including Small Domestic Vessel safety (SDV-BS) training.
- Current Basic Survival Training (BST) certification.

SPILL RESPONSE DUTIES: ICS ROLE & RESPONSIBILITIES

- In the event of an oil spill, the Specialist supports response operations in a variety of capacities across the Spill Management Team and serves as a team member for Level 4 marine oil spills.



Work Description Training and Development Specialist

EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA

Additional Notes

- Participate in routine response exercises and maintain Incident Command System (ICS) training.
- Travel as required to support regional preparedness and response activities.

Approved: _____ Date: _____



LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME EST DU CANADA RECRUTE!



Tanya Alvaro
1201-275 Slater St.
Ottawa, ON
K1P 5H9



(613) 230-7369



General_info@ecrc-simec.ca



<https://www.ecrc-simec.ca/>

INTITULÉ DU POSTE : SPÉCIALISTE EN FORMATION ET DÉVELOPPEMENT

La position est chargée des tâches suivantes :

- diriger l'élaboration et l'amélioration continue des programmes de formation destinés aux intervenants internes et externes
- superviser la planification, la programmation, l'exécution et la documentation de toutes les formations et évaluations des candidats secouristes présentés par les entrepreneurs
- collaborer avec des agences externes, des organismes gouvernementaux et des partenaires industriels afin de concevoir et de dispenser des modules de formation spécialisés adaptés aux exigences réglementaires (c'est-à-dire CSA 2001), aux besoins opérationnels et aux attentes des clients
- tenir à jour et analyser les bases de données de formation afin d'évaluer les lacunes en matière de compétences et d'orienter les futures stratégies de formation

Si vous recherchez un environnement dynamique et en constante évolution, nous vous invitons à nous envoyer votre CV et votre lettre de motivation. Qualifications requises :

- licence en éducation, conception pédagogique, formation des adultes ou dans un domaine connexe (par exemple, sciences de l'environnement, administration des affaires), ou combinaison d'études et d'expérience.
- au moins 5 à 7 ans d'expérience dans l'élaboration de programmes d'études, la conception de stratégies pédagogiques et l'évaluation basée sur les résultats.
- capacité à travailler de manière autonome et collaborative et à être efficace avec une expérience avérée dans la gestion de programmes de formation multi-agences et/ou une combinaison d'études et d'expérience sur le terrain.
- capacité à communiquer efficacement dans les deux langues officielles.
- connaissance des équipements et des procédures d'intervention en cas de déversement d'hydrocarbures, y compris la logistique et les opérations en milieu marin et terrestre.
- aptitudes mécaniques et connaissance des principes du transport commercial et de la navigation maritime.

**Joignez-vous à notre mission et contribuez à
l'excellence opérationnelle pour un Canada plus propre
et plus sûr.**



Spécialiste en formation et développement

Description du travail

**EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA**

Département:	Préparation opérationnelle	Relève de:	Gestionnaire du centre d'intervention
---------------------	----------------------------	-------------------	---------------------------------------

SOMMAIRE DU POSTE

Le ou la spécialiste en formation et développement est un(e) expert(e) chevronné(e) responsable de la conception, du développement et de la prestation de programmes de formation complets destinés aux employés internes, aux intervenants contractuels, aux conseillers et aux organismes externes. Ce rôle veille à ce que tout le personnel possède les connaissances et les compétences nécessaires pour intervenir efficacement lors de déversements d'hydrocarbures en milieu marin ou terrestre. Le ou la spécialiste dirige le développement des programmes de formation, la conception pédagogique et l'exécution des formations conformément aux normes réglementaires et aux objectifs organisationnels.

En cas de déversement d'hydrocarbures, le ou la spécialiste soutient les opérations d'intervention dans divers rôles au sein de l'équipe de gestion des déversements.

TRAVAIL EFFECTUÉ

- Diriger le développement et l'amélioration continue des programmes de formation pour les parties prenantes internes et externes, y compris la planification, la coordination, l'exécution, la documentation de toutes les activités de formation ainsi que l'évaluation des candidats-intervenants proposés par les entrepreneurs.
- Collaborer avec les organismes externes, les instances gouvernementales et les partenaires de l'industrie afin de concevoir et de dispenser des modules de formation spécialisés répondant aux exigences réglementaires (p. ex. CSA 2001), aux besoins opérationnels et aux attentes des clients, tout en alignant les programmes de formation sur les meilleures pratiques et les technologies émergentes.
- Maintenir et analyser les bases de données de formation afin d'évaluer les écarts de compétences et d'orienter les futures stratégies de formation, en soutenant le développement et la gestion du volet formation et exercices du budget de fonctionnement du centre d'intervention.
- Fournir des recommandations relatives à la planification des immobilisations et à la préparation de l'équipement lié aux activités de formation.



Spécialiste en formation et développement

Description du travail

**EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA**

SUBORDONNÉS DIRECTS

- Supervision directe des intervenants pendant les activités de formation.
- Supervision indirecte occasionnelle du personnel contractuel.

RELATIONS DE TRAVAIL

Contacts fréquents à tous les niveaux de l'organisation, y compris avec l'équipe de direction. Travaille en collaboration avec le personnel du siège social et du centre d'intervention à l'élaboration et à la mise en œuvre d'exercices, de plans post-exercice et de mesures correctives.

Représente fréquemment SIMEC de manière professionnelle afin de développer des relations, coordonner des visites et d'autres événements.

QUALIFICATIONS

- Baccalauréat en éducation, conception pédagogique, apprentissage des adultes ou domaine connexe (p. ex. sciences de l'environnement, administration des affaires), ou combinaison équivalente de formation et d'expérience.
- Minimum de 5 à 7 ans d'expérience en développement de programmes de formation, en conception pédagogique et en évaluation axée sur les résultats.
- Capacité à travailler de façon autonome et collaborative dans un environnement dynamique et rapide, avec une expérience démontrée dans la gestion de programmes de formation multi-agences ou dans des opérations sur le terrain.
- Capacité à communiquer efficacement dans les deux langues officielles.
- Connaissance des équipements et procédures d'intervention en cas de déversement d'hydrocarbures, y compris la logistique et les opérations en milieu marin et terrestre.
- Aptitude mécanique et familiarité avec les principes du transport commercial et de la navigation maritime.



Spécialiste en formation et développement Description du travail

EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA

QUALIFICATIONS SUPPLÉMENTAIRES

- Certificat en élaboration de programmes de formation ou en conception pédagogique.
- Certification maritime ou certificat d'opérateur de petits bâtiments, incluant la formation en sécurité de base des petits bâtiments (SDV-SB).
- Certificat de formation de base en survie (BST) à jour.

RESPONSABILITÉS EN CAS DE DÉVERSEMENT : RÔLE ET RESPONSABILITÉS SCI

En cas de déversement d'hydrocarbures, le ou la spécialiste soutient les opérations d'intervention dans divers rôles au sein de l'équipe de gestion des déversements et agit comme membre d'équipe pour les déversements maritimes de niveau 4.

Notes Supplémentaires

- Participer régulièrement à des exercices d'intervention et maintenir à jour la formation relative au Système de commandement des interventions (SCI).
- Voyager au besoin afin de soutenir les activités régionales de préparation et d'intervention.

Approuvé: _____ Date: _____